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2. 11. 2020 rezignovala Ing. Lenka Nejedlíková na funkci starost-
ky. Rádi bychom paní Nejedlíkové poděkovali za velký kus práce, 
který odvedla pro obec Všenory. Úřad v současné době vede mís-
tostarosta Ing. Roman Štěrba. 

Vodovod Brunšov
Byla podepsána smlouva s vítězem výběrového řízení, s firmou 
Ridera DIS, s.r.o. Cena díla je necelých 9 mil. Kč, včetně DPH. Rea-
lizace začne ještě v prosinci 2020. Vše by mělo být hotovo na pře-
lomu února a března 2021. Část ceny bude hrazena z dotace.

Vodovod a kanalizace Benátky
Na profilu zadavatele obec Všenory zveřejnila podmínky výběro-
vého řízení na dodavatele vodovodu a kanalizace na Benátkách. 
Rádi bychom uzavřeli s vybranou firmou smlouvu o dílo do kon-
ce roku 2020. Realizace by začala začátkem roku 2021. Část ceny 
bude hrazena z dotace. 

Kulturní dům Zdenka
Na kulturní dům máme také přislíbenou dotaci od Ministerstva 
pro místní rozvoj v rámci programu Podpora regenerace brown-
fieldů pro nepodnikatelské využití. Začátkem prosince 2020 vypí-
šeme výběrové řízení na rekonstrukci kulturního domu. Realizace 
by pak měla začít v roce 2021.

Rekonstrukce plotu na hřbitově
Rekonstrukce plotu je již dokončena. Větší část ceny byla hrazena 
z dotace. 

Úprava zahrady mateřské školy 
ve Všenorech
Obec získala další dotaci na  úpravu zahrady mateřské školy 
ve Všenorech v přírodním stylu a na dodání herních prvků. Jedná 
se o 390 tisíc Kč, celkové náklady budou 460 tisíc Kč, realizace po-
kračuje a bude v nejbližší době dokončena.

Blahopřání jubilantům
Během listopadu zastupitelé Ing. Roman Štěrba a Mgr. Alena Sa-
hánková navštívili naše spoluobčany s  blahopřáním k  význam-
ným jubileím – 65, 70, 75, 80, 85, 90 a  95 let. Společné oslavy 
vzhledem k situaci nejsou možné, tak věříme, že našim jubilan-
tům udělalo radost nejen blahopřání, ale i peněžní dar.

Obec Všenory zveřejnila výzvu 
na podávání neinvestičních dotací 
z rozpočtu obce
Zájemci se mohou přihlásit o dotaci vyplněním žádosti, která je 
na internetových stránkách obce Všenory. 

Cíle dOtačníhO pROgRamu:
■  podpora umění a sportu
■   udržování a rozvoj místních společenských, kulturních 

a sportovních tradic 

■  motivace spolků, sdružení a umělců k pořádání veřejných akcí 
v obci Všenory

■  podpora inovativních společenských a vzdělávacích projektů
■    poskytnutí rozmanité nabídky pravidelného společenského 

kulturního, vzdělávacího nebo sportovního vyžití pro občany 
a návštěvníky Všenor.

Žadatelé O dOtaCi mOhOu Být:
■  spolky, obecně prospěšné společnosti, humanitární 

organizace, nadace, církve a náboženské společnosti
■  právnické osoby s působením v obci Všenory
■  fyzické osoby působící v oblasti sportu, kultury 

a volnočasových aktivit s trvalým pobytem v obci Všenory.
Žadatelem nemohou být politické strany, politická hnutí a jejich 
koalice. Dotace nebudou poskytovány příspěvkovým organiza-
cím zřízeným obcí Všenory.
ŽádOsti se mOhOu pOdáVat dO 31. 1. 2021.

Územní plán
Konání veřejného projednání k  upravenému návrhu územního 
plánu obce Všenory se předpokládá v  průběhu měsíce února 
2021. Před tímto projednáním bude upravený návrh územního 
plánu zveřejněn na  webových stránkách obce a  k  nahlédnutí 
bude také na obecním úřadě. K upravenému návrhu mohou být 
vzneseny připomínky a námitky. Připomínky může uplatnit každý, 
námitky mohou podat pouze vlastníci pozemků a staveb dotče-
ných návrhem řešení, oprávněný investor a zástupce veřejnosti.

Rozpočet na rok 2021
Vzhledem k  nově přijímaným zákonům České republiky, zruše-
ní super hrubé mzdy a změnám dalších daňových zákonů, může 
dojít k situaci, že obec Všenory bude mít snížený rozpočet na pří-
jmové stránce až o 30 %. Proto zastupitelé velmi pečlivě připravu-
jí rozpočet na rok 2021: Přijít prakticky o jednu třetinu rozpočtu 
není vůbec jednoduchá situace. 
Obec Všenory od voleb na podzim 2018 vytvořila finanční rezer-
vu ve výši cca 27 mil. Kč, kterou teď částečně použije na spolufi-
nancování projektů na Brunšově, Benátkách a Kulturního domu 
Zdenka. 
V roce 2021 se budeme snažit získat další dotace a pokusíme se 
být úspěšní s dotacemi jako v tomto roce. 
Zastupitelstvo také uvažuje o  možné rekonstrukci bývalé-
ho  obecního domu Horních Mokropes (sídla zrušené pošty) na   
3 malometrážní startovací byty pro mladé rodiny. 

Na závěr mi dovolte popřát všem občanům Všenor, i v této 
složité době, hezké prožití vánočních svátků a již pokud 
možno normální nový rok 2021.

Roman Štěrba 
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Platby za odpad a psy pro rok 2021

V příštím roce zůstává výše poplatků za svoz a likvidaci odpadů stej-
ná jako v  letošním roce 2020. Ke změně dochází v  termínu splat-
nosti a ten je určen do 28. února 2021. Platit můžete od 1. 1. 2021 
a zároveň od tohoto data budou na obecním úřadě připraveny k vy-
zvednutí nálepky na nádoby.

Od 1. března NEBUDOU VYVÁŽENY NÁDOBY  
BEZ OZNAČENÍ NÁLEPKOU PRO ROK 2021!

Platbu můžete provést převodem na účet obce, případně osobně 
na obecním úřadě v hotovosti, nebo platební kartou. Účet obce je 
0389513399/0800. Od roku 2020 nezasíláme složenky k úhradě 
poplatků z důvodu nízkého využívání tohoto typu platby.

Poplatky za svoz směsného odpadu
■ popelnice – objem do 120 l   1 440 Kč
■ popelnice – objem do 240 l   2 880 Kč
■ kontejner – objem 1 100 l  13 200 Kč
■ svoz pro rekreační objekty (bez vlastní nádoby)  1 000 Kč
■  variabilní symbol  

pro nemovitost s nádobou  500 + číslo popisné (např. 500413)
■  variabilní symbol  

pro rekreační objekty 501 + číslo evidenční (např. 501413)

Osaměle žijící senioři, jejichž jediným zdrojem příjmu je starobní 
důchod a dosáhli věku 65 let, mají možnost požádat na obecním 
úřadě o příspěvek ve výši 700 Kč jako kompenzaci za roční platbu 
za odpady.

Občané, kteří mají trvalé bydliště v obci Všenory a mají zájem o za-
půjčení nádob na tříděný odpad, mohou ještě o tyto nádoby požá-
dat na obecním úřadě. Žádost si lze stáhnout i na obecním webu. 
Zároveň žádáme všechny, kteří již smlouvu podepsali, aby si nádo-
by neprodleně vyzvedli na sběrném místě U Kovárny. V případě, že 
tak neučiní, budou popelnice nabídnuty dalším žadatelům.

Otevírací doba sběrného místa
Středa 17 – 18 hod
Sobota 14 – 16 hod
Na sběrné místo pod samoobsluhou COOP je nově umístěn 
kontejner (černo-oranžový) na nápojové kartony. Prosím 
nevhazujte do nich jiný odpad. Děkujeme, že třídíte.

Místní poplatek za psa bez elektronického čipu  
a bez přihlášení do evidence psů obce Všenory
■ za jednoho psa 300 Kč, VS 100 + číslo popisné
■  za každého dalšího psa  

téhož držitele 450 Kč, VS 101 + číslo popisné
■  za psa, jehož držitelem je osoba  

starší 65 let 200 Kč, VS 165 + číslo popisné
■  za každého dalšího psa téhož držitele,  

kterým je osoba starší 65 let  300 Kč, VS 1651 + číslo popisné

Od poplatků za psa je osvobozen držitel psa, kterým je osoba ne-
vidomá, osoba, která je považována za závislou na pomoci jiné fy-
zické osoby podle zákona upravujícího sociální služby, osoba, která 
je držitelem průkazu ZTP nebo ZTP/P, osoba provádějící výcvik psů 
určených k  doprovodu těchto osob, osoba provozující útulek pro 
zvířata, nebo osoba, které stanoví povinnost držení a používání psa 
zvláštní právní předpis.

Poplatky za psy trvale označené elektronickým čipem 
a přihlášené do evidence psů obce Všenory
■  za prvního čipovaného psa 150 Kč, VS 200 + číslo popisné
■  za každého dalšího čipovaného psa  

téhož držitele 300 Kč, VS 201 + číslo popisné
■  za prvního čipovaného psa, jehož držitelem  

je osoba nad 65let    100 Kč, VS 265 + číslo popisné
■  za každého dalšího čipovaného psa, jehož držitelem  

je osoba nad 65let 200 Kč, VS 2651 + číslo popisné
Přihlášku do evidence psů si můžete stáhnout na webu obce.
Platbu prosíme poslat na účet obce: 0389513399/0800. Platit lze 
i v hotovosti nebo kartou na obecním úřadě.,

Letos v říjnu byla opravena fasáda budov 
všenorského nádraží
Bohužel žijí s námi vandalové. Železniční zastávky nejsou vhodnou plochou 
pro graffiti. O hnusné tagy a neumělé malůvky na secesní budově nikdo 
nestojí. Shodne se na tom naprostá většina lidí. Dokonce i ti, kteří mají svoje 
pochybnosti, zda má smysl ty staré budovy zachraňovat.
A tak se ve čtvrtek 19. 11. na všenorské zastávce potkali místostarosta Všenor Roman 
Štěrba s Markem Kotáskem z iniciativy „Zastávky Černošice, Všenory, Srbsko“ a zároveň 
členem spolku Na jedné vlně, aby společnými silami zlikvidovali nejnovější dílo nezná-
mého místního „umělce“ na fasádě.
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anketa 2020

Letos v létě se v naší obci po dlouhé době uskutečnilo 
zjišťování názorů občanů formou ankety. Na organizaci 
ankety jsme se rozhodli spolupracovat s Institute H21, z.ú., 
hlavně z důvodu kladných referencí. Uspořádání ankety 
nestálo obec, kromě vynaloženého úsilí a času některých 
zastupitelů, žádné finanční prostředky, Institute H21 poskytl 
obci své služby v rámci mimořádné nabídky zdarma.

Ankety se zúčastnilo 398 respondentů napříč věkovými kategorie-
mi, tedy zhruba 30% voličů s trvalým pobytem ve Všenorech. Pod-
le zkušeností Institute H21 se jedná o velmi dobrou účast, i když 
vzhledem k  tomu, jak kontroverzní se jevilo hlavní téma ankety, 
se přiznám, že jsem očekával účast ještě vyšší. Každopádně od po-
slední ankety, která u nás proběhla v roce 2014 s dvaceti šesti od-
pověďmi, došlo ke znatelnému nárůstu zapojení veřejnosti. 

Nadjezd
Hlavním tématem ankety byla optimalizace trati a  úprava kříže-
ní trati namísto současného přejezdu. Z  výsledků poměrně jas-
ně vyplynul nesouhlas veřejnosti s variantou křížení trati formou 
nadjezdu (nesouhlas 84% respondentů). Z  doplňkových otázek 
vyplývá, že proti tomuto řešení hlasovala i  většina respondentů 
dojíždějících na vlak autem. Z důvodů převážilo estetické hledis-
ko. Naopak aspekt parkování skončil jako nejméně podporovaný 
(ovšem také jako poměrně kontroverzní, kdy 11% respondentů 
tento aspekt považuje za  důležitý, jiných 12% respondentů na-
opak tomuto aspektu přiřadilo zápornou váhu). 

Vedení obce považuje tak vysoké procento nesouhlasných odpo-
vědí za  dostatečný argument pro to, aby v  dalších jednáních se 
Správou železnic („SŽ“) prosazovalo variantu úrovňového křížení. 

Přejezd
Pokud jde o  variantu úrovňového křížení, s  touto variantou podle 
dokumentace připravené investorem SŽ souhlasilo 59% responden-
tů, tedy jen o málo více než polovina. 38% buď nesouhlasilo, nebo 
souhlasilo podmíněně, za podmínky, že tato varianta umožní vybu-
dování odpovídajícího množství parkovacích míst, alespoň odpoví-
dajícího místům, která budou dříve nebo později ztracená na straně 
od zastávky k obecnímu úřadu, kde zoufale chybí chodník pro pěší. 

Vedení obce, jak již bylo uvedeno, bude v dalších jednáních se SŽ 
prosazovat variantu úrovňového křížení, avšak pokusíme se do-
jednat změny v dokumentaci připravené investorem. Vedení obce 
už v srpnu v tomto smyslu významně připomínkovalo dokumen-
taci investora v souvislosti s řízením EIA. Vedení obce dále plánu-
je v nejbližší době sestavení komise k rekonstrukci tratě za účasti 
odborníků a zástupců z řad občanů. Komise by měla doporučit, ja-

kým způsobem se vypořádat s nedořešenými otázkami při rekon-
strukci tratě na území obce Všenory. Jedná se například o parko-
vání, podchody, měnírnu, podobu mimoúrovňového křížení, okolí 
zastávek atd. Na základě výstupu z této komise bude rozhodnuto 
o dalším postupu.  

Podjezd
Jako kontroverzní se ukázala otázka možného podjezdu, který  
by byl na  kraji Všenor ve  směru Dobřichovice a  obsluhoval by 
využitím ulice Všenorská část Dobřichovic „V  Luhu“. Rozložení 
odpovědí v poměru 50% pro / 39% proti u otázky samostatného 
podjezdu jen pro Dobřichovice a 40% pro / 42% proti u otázky 
podjezdu jakožto varianty k přejezdu obsluhujícímu Sušárnu ne-
dává při 30% účasti dostatečně jasné vodítko. 

Vedení obce v rámci připomínek k dokumentaci investora v sou-
vislosti s řízením EIA vzneslo požadavek na vytvoření studií, které 
mimo jiné zohlední vliv možného podjezdu na  režim spodních 
vod, odtokové poměry a vliv stavby a provozu na zadržování vody 
v  krajině při průměrných ročních podmínkách a  při extrémních 
situacích (povodně, náhlé přívalové deště). Domníváme se, že 
tyto aspekty nebyly investorem vzaty dostatečně vážně do úvahy 
a přitom jsou vzhledem k poloze případného podjezdu v blízkosti 
Berounky a v bezprostřední blízkosti mokřadní louky na Plzeňce 
pro rozhodování důležité. Vedení obce bude další postup v otázce 
možného podjezdu řešit až po doplnění těchto studií. 

Pošta
Z odpovědí na otázku týkající se pošty vyplynulo, že 55% respon-
dentů plánuje využít poštu ve Všenorech alespoň jednou za mě-
síc, 15% alespoň jednou týdně. V  rámci podotázky jsme zazna-
menali jak kladné komentáře, které zejména kvitovaly polohu 
pošty a změnu oproti předchozí, tak i záporné. Ty se týkaly oteví-
rací doby, velikosti prostor, nebo chybějícího prodeje novin a ča-
sopisů. Deset respondentů vyjádřilo nesouhlas s  tím, aby poštu 
provozovala obec, z finančních důvodů.

Pošta je provozovaná obcí poměrně krátce, od  července tohoto 
roku. Sbíráme tedy teprve zkušenosti a získané výsledky porovná-
me se skutečným využitím pošty. Poštu vnímáme jako službu pro 
občany, kterou jsme se rozhodli poskytovat poté, co předchozí pro-
vozovatel smlouvu s Českou poštou vypověděl a nenašel se jiný.

Sběrné místo
Anketa potvrdila, že otázka sběrného místa umístěného v blízkos-
ti restaurace Na  Kovárně je další kontroverzní otázkou, ve  které 
není většinový konsenzus. 52% respondentů bylo pro zachování 
do doby, než se obci podaří najít jiný vhodný pozemek, 48% by 
volilo jiné řešení (z toho 37% návrat k nárazovému svozu velkoob-
jemového odpadu, 11% uzavřením smlouvy s jinou obcí).

Obec v současné době nemá jiný vhodný pozemek, kde by mohl 
být uzamykatelně zabezpečen sběr velkoobjemového a jiného od-
padu, na kterém by bylo možné skladovat obecní majetek (např. 
v tuto chvíli se jedná o nevyzvednuté nádoby na tříděný odpad) 
a  který by případně mohl do  budoucna sloužit jako zázemí pro 
technické služby obce. Uvědomujeme si, že pozemek Na Kovárně 
není ideální a vnímáme ho jako dočasné řešení.

Prezentace kompletních výsledků ankety je dostupná na  webu 
obce.

Martin Mašát
zkrácený odkaz: https://1url.cz/Szv2s
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Vítání našich nových občánků  
v Kapli sv. Jana Křtitele

Slavnost se uskutečnila 20. 9. 2020 venku před naší 
krásnou kaplí. Počasí nám přálo a slavnostní atmosféra byla 
umocněna hudbou. Pozvání přijal Jiří Stivín a připravil nám 
krásný zážitek. Holčičky i chlapci byli doslova fascinováni. Jiří 
Stivín každému dítěti zahrál „do ouška“.

Děti byly slavnostně přivítány Romanem Štěrbou, místostarostou 
obce Všenory, který rovněž jednotlivě gratuloval rodičům. Jako 
upomínku na tento den obdržely děti pamětní list a medaii, při-
pravenou pro tuto významnou událost od všenorského výtvarní-
ka Jana Mageta, a malou hračku - symbolického čápa. Současně 
dostaly od Všenorské knihovny, která je zapojena do celostátního 
a mezinárodního projektu S knížkou do života, knižní dárek, kte-
rý je určen nejen pro potěšení, ale rovněž pro rozvoj verbálních 
schopností dětí. 

Na  závěr slavnosti nás čekal ještě jeden hezký zážitek, zazpívala 
studentka konzervatoře Jaroslava Ježka, Štěpánka Formánková. 
S organizací akce pomohly Michaela Formánková, Eliška Reitspie-
sová a Alena Sahánková. 

Vzhledem k  tomu, že pamětní 
medaile byla ručně vyrobena 
pouze pro tento účel skvělým 
výtvarníkem Janem Magetem 
(stejně tak pamětní list), rádi by-
chom i ostatním dětem a jejich 
rodičům dárky předali. Máme 
vše připraveno ve  Všenorské 
knihovně. 

Prosíme rodiče, aby se v knihovně zastavili, jakmile bude otevřena 
v normálním provozu. Doufáme, že se tak stane koncem roku 2020 
nebo začátkem ledna. Všechny rodiče pak budeme kontaktovat. 

Alena Sahánková

Vzpomínkové odpoledne  
na pana Břetislava Štorma
V neděli 4. října proběhlo vzpomínkové odpoledne na pana 
Ing. arch. Břetislava Štorma (21. 6. 1907 – 11. 2. 1960). Sešli 
jsme se na Všenorském hřbitově, kde je pan Štorm pochován. 
Hrob s liliovým křížem je osázen barvínkem a vřesem. Zde 
promluvila Alena Sahánková ze Všenorské knihovny o práci 
pana Štorma týkající se všenorských staveb. 

Poté jsme se vydali všenorským lesíkem k  vile, kterou postavil 
v roce 1939 svým rodičům a kde sám i žil do roku 1960. Vila působí 
svým půvabem, strohostí a vertikalitou jako ilustrace z rytířských 
románů.

Hlavní část odpoledne probíhala u  kaple svatého Jana Křtitele. 
Přivítala nás hra středověkých skladeb flétnistky Ivy Lokajíčkové 
na  historickou flétnu. Překladatelka Monika Kittová přednesla 
úryvky z knih pana Štorma. Pak o díle spisovatele, heraldika, archi-
tekta a grafika podrobně promluvil redaktor nakladatelství Torst, 
Jan Šulc, který také chystá ve stejném nakladatelství vydání sou-
borného díla.

V kapli byla připravena výstava knih, které pan Břetislav Štorm na-
psal nebo graficky upravil a ilustroval. K této příležitosti byl v ma-
lém nákladu vydán výbor povídek s názvem Rytíř srdcem, který je 
možno zakoupit ve Všenorské knihovně. 

Pro Všenory je požehnáním, že zde žil člověk tak pravdivý, pracovi-
tý a hluboce duchovní.

Jaroslav Bím

poděkování
Ráda bych poděkovala Jaroslavovi Bímovi a  Jiřímu Bímovi 
za vydání knihy, za tuto krásnou akci, a za to, že připomně-
li výjimečného, všestranného a velice pracovitého člověka, 
významného architekta, žijícího 20 let v naší obci, osobnost, 
podle které by se třeba mohla jmenovat ulice, slyšela jsem 
i návrh, abychom přejmenovali park Na Burze na Park Břeti-
slava Štorma nebo dokonce Náměstí Břetislava Štorma.
Sama si vybavuji, že jsem ho jako děvče zahlédla, když šel 
naší ulicí v  bílé košili a  na  rameni nesl veliký kříž. Dodnes 
jsem nezapomněla. 

Alena Sahánková
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Školní úvodník
Škola zas doma 
A tak to je. Vypadá to, že tento školní rok bude bohužel 
dalším nestandardním.
Tento úvodník píšu v době, kdy je celá škola na distančním vzdě-
lávání a brzy by měli do školy přijít žáci 1. a 2. třídy. Po nich snad 
v brzké době i ostatní třídy 1. stupně a s nimi „na střídačku“ třídy 
stupně druhého. Za jak dlouho a na jak dlouho? Ještě že naše ma-
teřská škola „se drží“.

V souvislosti s tím mám jen jednu sadu myšlenek,  
spíše poděkování:
■  Díky našim zaměstnancům školy a  školky, že mezi sebou spo-

lupracují a že nehledí na to, co je jejich skutečnou náplní práce. 
Dělají to, co je třeba, a  pomáhají si navzájem. Díky našim uči-
telům za  to, jak poctivě a „opravdovsky“ plánují online výuku, 
dále se v ní vzdělávají, jak diskutují o smyslu, množství a dopadu 
zadávané práce na děti. Za to, kolik práce oproti běžnému reži-
mu školy tráví při přípravách distanční výuky, jak trpělivě pracují 
s dětmi a podporují navzájem nejen sebe, ale i rodiče.

■  Obrovské díky rodičům! Opět se nechtěně stali pedagogy, opět 
nevědí, na jak dlouho a kdy pak třeba zase. Ani nevíte, milí rodi-
če, jak rozumím tomu, že je to úkol nelehký. Vím, že mnohdy je 
škola doma obtížná, nepřehledná a „k vzteku“. A to i přesto, že 
my ve škole se opravdu snažíme, aby to bylo naopak. Díky za to, 
že nám dáváte najevo podporu, ale také za konstruktivní kritiku!

■  Moje poděkování tak směřuje všem lidem „učitelským i neučitel-
ským“, kteří patří k naší všenorské škole. Díky za to, že si dokáže-
me vzájemně poskytnout podporu a s respektem a bez hádek 
se domlouvat i na tématech, která by mohla být jádrem sporu. 
Velmi si toho vážím! 

… doufám, že brzy na viděnou přímo ve škole! Držme si palce.
Renáta Bartoníčková

nejde to? česká učitelka si poradí!
Že to nepůjde, že to není technicky možné, že nejsou peníze 
na vybavení, že to stejně nebude slyšet, vidět … a takové 
další věty jsme slyšeli od odborníků, když jsme potřebovali 
zajistit propojení.
Koho, čeho? Paní učitelka v karanténě, některé děti v karanténě, 
většina dětí třídy ve škole. 
Může se toto „uskupení“ vůbec společně vzdělávat? Může! Stačí 
učitel, asistent a třída dětí a přijdou na to! Co je třeba? Toto: 
1)  počítače – 2x počítač ve třídě, 1x u paní učitelky doma v karanté-

ně, každé dítě v karanténě také počítač (možno půjčit ve škole)
2)  ve třídě katedra, na ní židle, dataprojektor + bílá tabule
3)  bedničky kvůli zvuku ve třídě
4)  kreativní pedagogové (v počtu minimálně 3 kusů)

5)  třída přemýšlivých dětí (v tomto případě 1. stupně)
6)  asi 20 minut ladění
Jak na to? Neházet flintu do žita. Všechny výše zmíněné ingredien-
ce promíchat, zatřepat … a učíme se!
Pozn. Zvuk zajistil jistý žáček: „Kdybyste vzali ty staré bednič-
ky a připojili je tady k tomu počítači, uslyšíme paní učitelku líp!“ 
A uslyšeli.
Pak že to nejde! (A že v jiných školách mají i špičková vybavení pro 
vysílání ze tříd a do tříd? Nevadí! My máme skvělé lidi malé i velké, 
co spojí síly a poradí si! To je víc než vysílací studio.)

Renáta Bartoníčková

stěhování do horních mokropes
S velkou radostí jsme se s dětmi přestěhovali do původní 
školní budovy u kostela. Nazvali jsme si naši novou školní 
pobočku „U Ámose“ podle reliéfu nad vchodem. Vlivem 
okolností jsme si tento krásný prostor mohli užívat zatím jen 
jeden týden, zato plnými doušky. 
Máme pro sebe dostatek prostoru a klidu (luxus, který jsme dosud 
nezažili, a proto si ho velmi ceníme), nádherný výhled a polední 
hudební kulisu v podobě zvonění z kostela. Moc se těšíme, až se 
budeme moci vrátit zpět do našeho útulného hnízda, ve kterém 
jsme se během chvilky zabydleli.
Děkujeme obci Všenory, že se pustila do nelehké rekonstruk-
ce, je nám ve škole krásně.

Markéta Baudyšová a Skřítci

ZŠ a mŠ JoSefa KUbÁlKa VšenorY
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ZŠ a mŠ JoSefa KUbÁlKa VšenorY

Benefice letos jinak

I když není možné pořádat naše Zábavné benefiční 
odpoledne tak, jak jsme zvyklí, benefice žije. Díky nápadu 
realizačního týmu rodičů je benefice online. Podívejte se 
na Darujme.cz nebo na web školy, kde najdete odkaz. Máme 
radost, že finance přibývají, i když se nesejdeme osobně. 
Do  školy potřebujeme pořídit techniku na  půjčování do  rodin 
a na práci dětí ve škole za více peněz, než nám poslal stát. A tak 
právě na to budou benefiční peníze sloužit.
Video, které akci na Darujme.cz uvádí, natočili žáci naší školy pod 
vedením rodinného týmu paní učitelky Gábiny ze školky. Natáčení 
bylo veselé, i když už částečně v rouškách. Usuďte sami.

Renáta Bartoníčková

podzim v naší školce
Jak popsat život našich nejmenších, našich předškoláků? 
Ozdravný proud zákazů, příkazů a omezení je jako 
proměnlivá řeka, která nemilosrdně bere s sebou vše, co 
nefunguje, co nemá pevné kořeny. Jak být oporou, jak pomoci 
rodičům, dětem? Sobě navzájem? Každý jsme jiný a každý 
potřebujeme něco jiného. Jsme v tom spolu. A to doslova.

Vzdělávací program „Začít spolu“, který jsme v  září v  naší školce 
zahájili, přispívá k  rozvoji dovedností, schopností a  znalostí kaž-
dého dítěte. Respektuje jeho individualitu, tempo, zájem, potře-
by. V  pracovních koutcích- v  centrech aktivit- se najde budoucí 
muzikant, chemik, výtvarník, stavitel, kuchař, učitel, přírodovědec 
i herec. Pravidla a organizaci dětem stále „šijeme na míru“, podle 
aktuálních podmínek a témat. 

Pro předškoláky, mající povinnou školní docházku, kteří do školky 
nedochází, připravujeme obálky s  obrázky, výtvarným materiá-
lem nebo se známou písničkou. Hrajeme si, povídáme, učíme se 
z  chyb, objevujeme, zkoumáme, jsme zvědaví i  zvídaví. Se skřít-
kem jezdíme na výlety s rodinou, našemu moudrému památnému 
stromu zpíváme dubovou hymnu a staráme se sami o sebe, aby 
bylo o všechny postaráno.
Cesta ze ztracených podkoviček koně svatého Martina nás přived-
la k sladkému pokladu a přiblížila k období adventu. Jaký bude? 
Budeme spolu?
Děkujeme všem rodičům za vstřícnost, ochotu, podporu, materiál, 
spolupráci! Bude líp!

Učitelky MŠ Všenory

Z dějin školy: Krutá zima 1929 
Že to naši předkové neměli vůbec jednoduché, asi všichni 
tušíme. Přesto nás může povzbudit i malý příklad, jak se 
s tíhou života dovedli poprat v hornomokropeské škole.
„Okresní péče o mládež na Zbraslavi zaslala na stravovací akci z pří-
dělu ministerstva zásobování částku 400 Kč pro dobu od  konce 
ledna do 15. března 1929 pro děti nezaměstnaných rodičů. V kru-
tých mrazech letošní zimy podávána dětem polévka v restauraci 
Na Kovárně majitele Antonína Balouna. Bylo stravováno 402 dětí. 
Pomoc ta v dlouhé zimě byla dětem pravým dobrodiním.“

Vladislav Veselý

popíjet by se vám chtělo, poddaní 
moji…
Alkohol byl a je oblíbeným terčem zákazů a omezování. Vždy, 
když se ve společnosti něco pošramotí, odnese to jako první 
opojný mok. Někdy právem, někdy aby se prostě něco zakázalo. 
První světová válka zuřila teprve dva měsíce a už nám císař pán 
sáhnul na pivo. A pan řídící to jako mimořádnou událost zazname-
nal do hornomokropeské školní kroniky. Věřte nevěřte, ale i učite-
lé pivo pijí.
„Na  základě císařského nařízení ze září 1914 nařizuje se, že 
pivo smí se prodávati ve všední dny od 7. do 10. hodiny večerní, 
v neděli od 4 do 10 večer. Jednotlivým osobám smí být prodáno 
nejvýše ½ litru piva, přes ulici pouze 1 litr jednomu odběrateli.“

Vladislav Veselý

5. třída s učitelem Jindřichem 
Zikmundovským ve školním roce 
1954/1955.
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Co se děje ve Všenorské knihovně 

Všenorská knihovna je sice v poslední době opět uzavřena, 
ale není nečinná. Začneme muzeem, protože patří nejen 
ke knihovně, ale také do prostor knihovny. Dokončily jsme 
uspořádání knih, katalogů a průvodců, tedy konkrétněji, 
předělaly jsme jejich uložení a trochu zasáhly do interiéru. 
Hodně jsme se zabývaly venkovním prostorem. Květinová 
výzdoba byla připravena společně s Helenou Jahelkovou. 
Máme radost, že muzeum je našimi čtenáři dobře hodnoceno, líbí 
se jim, ačkoliv ještě není zcela dokončeno. Je to příjemné prostře-
dí, kde je shromážděno velké množství informací. A máme to po-
tvrzeno od návštěvníků i písemně, v pamětní knize muzea. 
Rády bychom Vás požádaly, pokud se doma zbavujete starých 
vysvědčení po předcích, výučních listů a podobných dokumentů, 
nádobí, nejrůznějších předmětů, třeba košů, nůše, ale i nábytku, 
oblečení, čehokoliv, co připomíná život našich předků, nejlépe 
přímo v  naší obci, prosíme, kontaktujte nás nebo nám přineste 
do  knihovny. Připravujeme se na  další rozšíření našeho muzea 
o historii obce, i když sběru dokumentů a předmětů k této proble-
matice se věnujeme skoro 30 let. 

Letní čítárnu jsme bohužel kvůli koronaviru prakticky nevyužily, 
tak se těšíme, že snad příští rok. Máme už zimní výzdobu, která 
je vidět za okny muzea. Chtěly bychom pokračovat v našich Be-
sedách pod javorem. Jednu jsme zkusily uspořádat začátkem září, 
bylo to příjemné sousedské povídání. A  což předčítání, hudba, 
zpěv, malé divadlo, poezie – jen nesmí být koronavir. 
V  knihovně jsme v  listopadu začaly s  lepením čárových kódů. 
Chvilku to bude trvat, než budeme moci půjčovat pouze jejich na-
čítáním, ale věříme, že se nám to podaří.
Jsme tu stále pro Vás. Neváhejte nás kontaktovat, pokud budete 
něco potřebovat. Těšíme se, že snad v době, kdy budete číst pro-
sincové číslo Všenorského zpravodaje, budou prostory muzea 
a knihovny otevřeny. 

elektronické zdroje

Pro dlouhé zimní večery přidáváme přehled elektronických zdrojů 
včetně zdrojů elektronických knih. Pokud si ve zdrojích budete po-
ctivě hledat, je to na dlouho a nebude se Vám chtít odtrhnout. Zkus-
te si třeba v Krameriovi zadat Všenory, Mokropsy, Dobřichovice… 
Digitální knihovna Kramerius – http://kramerius.nkp.cz/
Digitální knihovna pro zpřístupnění kulturního dědictví. Pojme-
nována je podle jména rodiny nakladatelů a spisovatelů Krameri-
ových. Obsahuje vzácné a ohrožené dokumenty, převážně rukopi-
sy, staré tisky a starší noviny a časopisy a další vzácné dokumenty 
tištěné na kyselém papíře. 
Online.knihovny.cz
Kvůli koronaviru se zvyšuje zájem o online služby knihoven. Proto 
Moravská zemská knihovna vytvořila portál elektronických zdro-
jů a online služeb knihoven. Také zde najdete elektronické zdroje 
podle věku: 

Knihovny.cz – portál, který poskytuje jednotný přístup ke  služ-
bám knihoven v České republice. Umožňuje vyhledávat z jednoho 
místa ve všech jejich katalozích, objednávat, rezervovat dokumen-
ty a řadu dalších služeb, a to na jediné společné přihlášení.
Digitální knihovna Městské knihovny v Praze – 
https://digitalniknihovna.mlp.cz/ – Tato digitální knihovna ob-
sahuje dokumenty zpřístupněné Městskou knihovnou v Praze.
E-knihovna Městské knihovny v Praze – 
https://www.mlp.cz/cz/katalog-on-line/eknihy/ – Výběr z  více 
než 1700 titulů z české i světové beletrie zdarma ke stažení.
Doufáme, že se od počítače odtrhnete a vrátíte se k nám do knihovny.

Vaše knihovnice Alena, Eliška a Jana

Všenorská knihovna 
a informační centrum 

Berounka 
VŠENORSKé MUZEUM  
MARINy CVěTAJEVOVé

Pondělí: 8:00–11:00 13:30–18:00
Středa: 13:30–18:00
Sobota: 9:00–12:00

Katalog knihovny: katalog.vsenory.cz
knihovna@vsenory.cz

tel. 607 263 700

VŠE
NORSKÁ KNIHOVNA

ŽIVOT A DÍLO BÁSNÍŘ
KY

C
EN

TR
UM MARINY CVĚTAJEVO

V
É

VŠenorSKÁ KnihoVna A InForMAČnÍ CenTruM BerounkA
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příroda Všenor

Kapr obecný byl pravděpodobně první 
domestikovanou rybou na  světě, uvádí 

se, že chov asijského poddruhu kapra začal 
v Číně již před 8000 lety. V Evropě se cho-
vem kapra poprvé nadchli Římané, kteří 
začali stavět rybníky a  chovat kapry v  ce-
lém území svého rozsáhlého impéria. Kapři, 
chovaní Římany, pocházeli z povodí Duna-
je, v České republice a v řadě dalších evrop-
ských zemích je tedy kapr nepůvodní rybou. 
U nás už jsme si zvykli, a kapr tu není po-
važován za významnou ekologickou hrozbu, 
v  některých oblastech Ameriky a  Austrálie 
je ale výskyt nepůvodních kaprů ve  volné 
přírodě opravdovou katastrofou. 

Proč se ale zrovna kapr stal celosvětovou 
jedničkou v chovu ryb v zajetí? Předurčuje 
ho k tomu jeho přizpůsobivost a odolnost. Je 
to všežravec, živí se tedy prakticky vším, co 
ve vodě najde: od zbytků rostlin přes drob-
né vodní živočichy, larvy hmyzu, obojživel-
níků i  drobné rybky. Při hledání potravy 
kapr intenzivně ryje, proto se mu také říká 
„vodní prase“. Rybníky, obývané kapry, jsou 
tím pádem dost kalné a jsou zdrojem zákalu 
i pro vodní toky pod nimi. To bohužel moc 
neprospívá ohroženým vodním druhům, 
citlivým na čistotu vody (obojživelníci, raci, 
některé vodní rostliny). Situaci pak ještě 
zhoršuje hnojení rybníků, „aby nám kapří-
ci pořádně vyrostli“, které nezřídka končí 

přehnojením a  následným úhynem celé 
rybí obsádky. A  to je co říct, protože kapr 
je mimořádně odolná ryba, kterou jen tak 
něco neskolí. Dobře snáší transport v  ká-
dích, zamrznutí celých rybníků i  vysoké 
letní teploty. Stejně jako ostatní kaprovití je 
odolný i k nedostatku kyslíku ve vodě. Když 
je nejhůř, a ve vodě chybí kyslík, což je velký 
problém neprůtočných rybníků, normálně 
se nadýchne nad hladinou. 

Další věc, v čem kapr mimořádně vyni-
ká, je rozmnožování. Kapři se třou na  jaře 
v  mělkých vodách, s  jednou samicí se při-
tom páří hned několik samců. Jediná samice 
kapra vyprodukuje během tření asi jeden 
milion jiker, které přilepí na vodní rostliny. 
Jikry kapra jsou (jak jinak) také mimořádně 
odolné. Bylo zjištěno, že oplodněné kapří 
jikry jsou schopné inkubace i poté, co je se-
žerou, stráví a vyloučí vodní ptáci! 

Stejně jako ostatní ryby, rostou kapři celý 
život a mohou tak dorůst úctyhodných roz-
měrů. Největší kapr, který byl kdy na  světě 
chycen, vážil 105 kg. To ovšem bylo v Thaj-
sku, český kapří rekord padl letos na  jaře 
a největší český kapr tak oficiálně váží 34,5 kg. 

Díky všem těmto vlastnostem se kapr stal 
hitem starověkého rybníkářství. V  českých 
zemích se tato římská novinka ujala více než 
jinde, chov ryb se u nás daří zejména díky 

dobrým klimatickým podmínkám (mírné 
zimy, ale ne moc horká léta). Postupně jsme 
se tak stali rybníkářskou velmocí. Ve  stře-
dověku se rybníkářství věnovaly zejména 
kláštery, brzy se ale rozmohlo i mezi pros-
tým lidem a i relativně nemajetní lidé si tak 
na Štědrý den mohli dovolit k večeři kapra. 
A protože podle tradice ryba nebyla maso, 
kapr se stal ideálním postním jídlem. 

Tradice vánočního kapra je v  Čechách 
velice silná a u nás doma ji také dodržujeme. 
Má ale i svůj etický rozměr, na který bychom 
neměli zapomínat. Od  podzimního výlovu 
do  prosincového vánočního prodeje kapři 
zažívají velký stres, jsou celou dobu o hladu 
a  často se dusí, protože se jich hodně tísní 
v  malých nádržích. Chov biokaprů u  nás 

zatím bohužel neexistuje. Nám, kdo si tedy 
neumíme kapra v řece chytit sami, tak zbý-
vá nákup u vánočních prodejců nebo přímo 
u  rybářů. Jediné, co můžeme sledovat, je, 
kdo a jak s kapry zachází a v jakých podmín-
kách je chová. V  tomto ohledu bývá přece 
jen o trochu lepší situace přímo na sádkách, 
a  tak jim dávám přednost. To nejlepší, co 
přitom pro kapry na Vánoce můžeme udě-
lat, je rychlá smrt, chov ryby ve vaně nebo 
vypouštění do řeky jen prodlužuje kapří trá-
pení. 

Vánoce jsou svátky klidu a míru a tak je 
dobré zamyslet se nad tím, odkud pochází 
potraviny na  našem štědrovečerním stole, 
vánoční stromeček nebo dárky pod ním. 
Dejme přednost k přírodě šetrné a domácí 
produkci, slavíme přece tradiční české Vá-
noce. Krásné svátky!

Tereza Mináriková, tereza@minarik net

Kapra obecného (Cyprinus carpio) 
netřeba představovat. tato 
široce rozšířená paprskoploutvá 
ryba z čeledi kaprovitých je 
tradičním symbolem českého 
rybníkářství, a také českých 
Vánoc. další fakta ze života 
kaprů jsou ale neméně zajímavá.

Vánoční kapr

  �Pěkného kapra lze ulovit i u nás 
ve Všenorech, na Berounce. 
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p  �Největšího kapra v ČR ulovil letos v květnu Luděk Černý. Byl 106 cm dlouhý a vážil 34,5 kg.
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Nejdříve bylo nutné vyřešit špatnou sta-
bilitu objektu. Pod objektem i po jeho 

stranách vznikl systém opěrných zdí s te-
rasami. Stavební úpravy vily navrhl mladý 
architekt Karel Lhota. Byl žákem význam-
ných architektů Josefa Kouly a Josefa Fan-
ty. Práce byly dokončeny v roce 1930 a vila 
do  dnešní doby si zachovala svoji střízli-
vou podobu ve stylu konstruktivismu. 

Rodina Neubertových žila v  bytu 
na  Smíchově. Vila tedy byla pořízena 
na  letní pobyty a  neměla zpočátku cent-
rální vytápění. V suterénu byl domovnic-
ký byt. V  přízemí byly společenské míst-
nosti s  kuchyní. Schodiště bylo odděleno 
prosklenou stěnou, aby teplo neutíkalo 
nahoru. V  patře a  podkroví měli své po-
koje členové rodiny, dále byl v  podkroví 
malířský atelier. Prostor schodiště a větši-

na přízemí vily se zachovala v původním 
stavu s vestavěným nábytkem a dřevěným 
obložením podle návrhu architekta Lhoty.

Pokud Vám jméno Neubert připadá po-
vědomé, tak možná ve spojení NEUBERT 
a  synové. Jednalo se o  tiskařský závod 
na  Smíchově, který založil Jan Neubert 
v  roce 1877. Měl 4 syny, kteří se podíleli 
na provozu závodu. Technikou světlotisku, 
hlubotisku a zinkografie se tiskly knihy, ča-

sopisy a velmi kvalitní mapy. Populární byl 
časopis Pestrý týden, tištěný hlubotiskem. 
V roce 1921 se spolumajitelem a praktic-
ky výkonným šéfem závodu stal nejmladší 
z bratří Karel, tedy majitel naší vily.

Karel Neubert byl kromě úspěšného 
podnikatele také nadšeným automobilis-
tou. Již v  té době jezdil s  rodinou autem 
v  létě na  Chorvatské pobřeží. Někdy se 
cesta neobešla bez komplikací. Na  staré 

Vila čp. 112, později čp. 358, 
byla postavena počátkem 20. let 
minulého století pro kožešníka 
duška. mohutná stavba vily, 
založená v prudkém svahu 
Brunšova, vykazovala ještě 
před svým dokončením statické 
poruchy vzniklé nedostatečným 
založením. proto se majitel 
rozhodl vilu urychleně prodat. 
shodou okolností v penzionu 
stejskal byli na dovolené 
manželé Karel a marie 
neubertovi. po konzultacích 
se statikem a architektem se 
rozhodli, že vilu koupí. 

Vila Neubert
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fotografii z roku 1934 sedí s rodinou u po-
rouchaného vozu Praga Alfa série Wey-
man, kdesi na cestě na jih.

Malířský ateliér v  podkroví byl domé-
nou paní Marie známé spíše jako Maryša 
Neubertová. Byla oblíbenou malířkou kra-
jin a květinových zátiší. Jejím soukromým 
učitelem byl Antonín Kalvoda. Její obrazy 
ve  stylu impresionismu se stále objevují 
na  různých aukcích. V  těžkých obdobích 
rodiny se prodej jejích obrazů stal důleži-
tým zdrojem příjmů. 

V letech 2. světové války se rodina roz-
hodla, že se do  vily přestěhuje natrvalo. 
K  tomu byly provedeny některé úpravy. 
Ve vile bylo uděláno ústřední topení s kot-
lem na  koks. Voda, která byla z  místní 
studny, se čerpala do  rezervoáru v  pod-
kroví. Kromě koupelen v  domě vznikla 
v místnostech pod jednou z teras elektrická 
sauna s  ochlazovacím bazénkem, vanami 
a bidetem. Ta byla dokončena 1939 a je tak 
jednou z nejstarších saun u nás. Přestože je 

sauna již dávno mimo provoz, je pozoru-
hodnou ukázkou technického umu a život-
ní úrovně za 1. republiky (viz foto). 

Přišel rok 1948 a  po  konfiskaci tiskař-
ských závodů nastaly pokusy o konfiskaci 

vily. K  té však nakonec nedošlo. Do  vily 
byli přikázáni nájemníci a  majitelům zů-
stalo k  užívání podkroví. Byli povinni 
platit milionářskou dávku a byli zcela bez 
prostředků. Někteří členové rodiny se od-
stěhovali do  domku v  Dobřichovicích. 
Z nájemného nebylo možné vilu udržovat 
a  tak nakonec bylo rozhodnuto vilu pro-
dat.

Současní majitelé, manželé Šnajber-
kovi, koupili vilu v  roce 1978. V  té době 
byli již ve  vile jen jedni nájemníci, kteří 
se odstěhovali do pražského bytu nových 
majitelů. Ing. Šnajberk vzpomíná, jak do-
jížděl na  skútru Babeta na  stavbu Baran-
dovského mostu, kde pracoval. Nastalo 
období postupných oprav vily a  rozlehlé 
zahrady. Bylo třeba opravit střechu, ve vile 
netekla voda a neustálou údržbu vyžadují 
terasy a opěrné zdi. Vila je stále zásobová-
na vodou z původní studny pod svahem. 
Práce prakticky nikdy nekončí, ale odmě-
nou majitelům je bydlení v tichu a krásné 
přírodě. 

Martin Lehovec
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Oštemplováno
Razítko, které používala obec 
Horní Mokropsy (tehdy Horní 
Mokropec!) po několik desetiletí 
až do 20. let 20. století. 
Protože obce tehdy neměly své ofici-
ální erby, ty příslušely jen městysům 
a  městům, využívaly často zpodob-
nění svého patrona, tedy svatého, 
kterému byl zasvěcen místní kostel. 
Na našem razítku je však Václav pře-
devším knížetem.

Vladislav Veselý
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nová alej u Berounky

Výsadba stromů podél cest má pro přírodu a krajinu veliký 
význam. Rozhodli jsme se obnovit stromořadí, které podle 
pamětníků stávalo na pruhu obecního pozemku, podél polní 
cesty od rybníčku Louže směrem k Berounce. 

Přestože záměr je bez debat obecně prospěšný, než jsme si jej 
na všech instancích prosadili, pořádně jsme se zapotili. Nakonec 
to zkomplikovala i  epidemiologická situace, a  abychom dostáli 
všem potřebným povolením a potvrzením, trvalo nám to mnoho 
měsíců. To je ale už za námi a stromky jsou zasazené!
Vše se nám podařilo nakonec zrealizovat díky úžasné spoluprá-
ci s  neziskovou organizací Sázímestromy.cz, která se výsadbou 
stromů do  krajiny dlouhodobě zabývá. Sehnala firmy, které 
nákup stromků zafinancovaly a  jejich zaměstnanci je za zacho-
vání všech předepsaných protiepidemických opatření sami 20. 
listopadu 2020 vysázeli. Stromky byly vybrané odborníky. Jedná 
se o staré české vysokokmenné odrůdy slivoní a hrušní a těsně 
u Louže jsou 4 lípy, na žádost místních včelařů. Stromky pochá-
zejí ze školky v Bílých Karpatech, která se na tyto odrůdy speci-
alizuje. Jsou opatřeny kůly a oplůtky proti okusu zvěří. Provedli 
jsme zálivku a první sestřih. Na konci jsme ponechali 2 přebývají-
cí kůly usazené a připravené na jaro, kdy bychom rádi ve výsadbě 
stromořadí pokračovali. Celá akce byla pro mne výbornou zku-
šeností. Spolupráce se zaměstnanci firem, bez nichž by se nám 
to za  současné situace nepodařilo zrealizovat, byla nádherná. 
Děkujeme!
Naše obec se zavázala k  následné péči o  tyto stromky. To zna-
mená po 2 roky opravovat oplůtky, případně prořezat a hlavně 
zalévat. 
Je příjemné vědět, že zdejším lidem na této věci záleží. To bylo 
znát z  jednání s  místními zemědělci, kteří se starají o  sousední 
pole, a kteří slíbili, že se ke stromkům budou chovat “jako by byly 
jejich vlastní“. Neohrozí je při práci mechanickým poškozením, 
ani postřikem. Také někteří všenorští občané se sami nabídli, 
že pomohou a dokonce hned po vysázení stromků sami krásně 
upravili prostor u Louže pod lipkami. 
Na závěr bych Vás chtěla poprosit, abyste se ke stromkům chovali 
hezky. Kdybyste šli v  letních měsících kolem, budeme rádi, po-
kud pomůžete se zálivkou. Kdybyste si všimli, že se stromky není 
něco v pořádku, či je poškozený oplůtek, dejte to prosím vědět 
na obec, či mně na e-mail: michaela.formankova@vsenory.cz.

Michaela Formánková

Veteránklub – depo Všenory

Tak neslavně, jak tento rok začal, tak i skončil. Po zahájení 
sezóny a odemčení silnic se naše aktivity zcela zastavily. 
I naši kamarádi v ostatních veteránklubech se rozhodli ze 
známého důvodu svoji činnost pozastavit. 
Prostě Covid-19 nás uzavřel pevně ve  svých spárech a  veškerou 
naši radost a aktivitu zastavil. Věnovali jsme se jen našim strojům, 
leštili a opečovávali je jako nikdy. Věnovali jsme se našemu nové-
mu přírůstku a přivedli jej k dokonalosti. Nyní čekáme jen na při-
dělení veteránské espézetky, doufáme, že na  jaře budeme moci 
vyjet a předvést naši práci.
Jen jednou nám došla trpělivost a udělali jsme, co jsme udělat mu-
seli, a sice pro tento rok zamknout silnice. Při té příležitosti jsme 
opět požádali Svatého. Kryštofa o pomoc, abychom se mohli bez 
překážek vrátit k našim radostem a láskám. Tak jsme 10. října svo-
lali naše členy a přátele, sešli se u Berounky, abychom neporušili 
nařízení a zůstali venku v přírodě. Bylo už trochu pozdě, chladno, 
ale jinak nám počasí přálo, jen chvilkami krátce mrholilo, ale to 
nás neodradilo. V dlouhé koloně jsme se vydali přes Dobřichovice, 
Vráž, Horní Černošice, Solopisky, Roblín a dále přes Trněný Újezd, 
Kozolupy, Bubovice do  Srbska. Všude jsme plnili nějaké úkoly. 
V  Srbsku jsme udělali malou přestávku, ale vždy zůstali na  čers-
tvém vzduchu. Po malé pauze jsme pokračovali přes Karlštejn, Do-
břichovice až na Jíloviště, kde jsme uzamkli silnice. Potom už jen 
z kopce dolů a už jsme byli doma, ve Všenorech.
Cesta byla perfektně připravená a  propracovaná k  plné radosti 
nás všech. Nyní zbývá jen doufat, že nám Covid-19 dovolí příští 
rok vrátit se do časů jako dříve a dělat radost všem, co mají lásku 
k starším strojům naší historie a kterým v žilách koluje místo krve 
benzín.

Pavel Krejčí

UdÁloSti Ve VšenoreCh A okoLÍ

Stromy byly jako dar předány k následné péči obci Všenory. V případě 
jakéhokoliv poškození stromů, chybějící zálivky, prosím, kontaktujte:

obecní úřad Všenory - e-mail: michaela.formankova@vsenory.cz
koordinátor ze Sázíme stromy - Pavla Lukešová t.: 724 606 217

Děkujeme.

V současném suchém podnebí stromy potřebují naši péči.  
Když Vy sami budete mít možnost stromy zalít, určitě jim prospějete!  

Každá aktivita se počítá a stromy ji ocení! 

Chcete-li i Vy podpořit krajinu a sázení stromů, kontaktujte nás: Sázíme stromy z.ú.,  
info@sazimestromy.cz; www.sazimestromy.cz

Děkujeme společnostem ArtLingua, a.s., ententee s.r.o. 
a Holubová advokáti s.r.o. za financování výsadby stromů. 

A také za aktivní účast při jejich výsadbě.
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StřediSKo VoLnÉho ČAsu

sVč na podzim 2020

Podzim probíhal ve Středisku pro volný čas podle zákona. 
Zajišťujeme volnočasové aktivity: to znamená „něco navíc“ 
oproti základně, tedy výrobě a spotřebě… Jen s tím rozdílem, 
že volnočasová aktivita rozvíjející dítě v kolektivu ostatních 
a pod vedením lektora s praxí a pedagogickou kvalifikací není 
nástavba, ale úplný základ pro jeho zdravý a vyvážený rozvoj. 

Ale již ani slovo o vládní politice proti šíření nemoci, která je nezná-
má, silně nakažlivá - a fatální pro lidi s oslabenou imunitou. Než na-
stal mimořádný stav, rozjely se kroužky SVČ pro děti i dospělé jako 
každý rok ve druhém zářijovém týdnu. 

Jedna z  prvních akcí SVČ byl výlet s  přednáškou pro děti a  rodi-
če do  krajiny Holanských rybníků. Krásný kraj pod horou Vlhošť, 
ověnčenou nádhernými pískovcovými skalami ze západu a  jihu 
a ze severu obleženou soustavou několika desítek rybníčků a osmi 
velkých rybníků, proslavil v románu Hastrman skvělý Miloš Urban. 
A nyní jej poznali turisté ze Všenor a okolí. Zažili jsme i znovuote-
vření zámku v městě Drum (Stvolínky) poprvé po jedenácti letech. 
Stvolínky/Drum byly až do  války slavné nejen rybníkářstvím, ale 
také z rákosí a místního tabáku vyráběnými, stejnojmennými dout-
níky. Odhalení památníků hrdinům odboje proti nacismu, kteří 
museli ale po roce 1945 odejít do Německa - protože byli rodem 
a  jazykem Němci… Tak jsme si připomněli nespravedlnosti 20. 
století a pak prošli doslova pohádkovou krajinou rusalek, vodníků 
a krásných příběhů. Příběhy nám vyprávěl ředitel krajského archi-
vu z Ústí nad Labem, Dr. Karlíček. Turisté (děti i rodiče) si také díky 
financím EU vyzkoušeli sportovní trénink pod vedením špičkových 
trenérů sportovních svazů. 

V  půlce září zahájily práci hudební, taneční, dramatické, sportovní 
a umělecké kroužky. A přišla „druhá vlna“.

pomůžeme Vám s učením
SVČ nabízí dětem od začátku listopadu možnost přihlásit se na do-
učování. V tabulce je přehled vyučovacích předmětů, časů a lektorů. 
Věříme, že pro starší žáky prvního stupně a žáky stupně druhého bu-
dou naši vzdálení učitelé užiteční, třeba jen jako starší parťáci! SVČ 
tak reagovalo na výzvu předsedy asociace zařízení pro volný čas dětí 
a mládeže, pana Bezděka, a ministra školství, aby takovou podporu 
dětem zařízení pro volný čas nabídla. Více o aktivitách všech veřejně 
zřizovaných „domečků“ je na webu https://mitkamjit.cz/. 

Webové adresy MS Teams a Google Meet najdete na https://svc-vsenory.cz/

Podle možností a  dohody s  jednotlivci a  týmy fungují distančně 
hudební a  taneční kroužky. Novinky o  činnosti těchto útvarů jsou 
na stejném webu SVČ https://svc-vsenory.cz/.
A  nesmíme zapomenout na  skupinu spoluobčanů, která je dnes 
ve středu pozornosti státu jako skupina „ohrožených osob“. Na naše 
přátele, s nimiž už devátým rokem naplňujeme ideál mezigenerační 
tvořivé práce, vzdělávání a nebojím se říct kamarádství v „akademii 
pro seniory“ ve Všenorech. Nezapomínejme na  lidi, kteří jsou nyní 
osamělejší než dříve a o to silněji prožívají nejistotu, obavy. To, že lidé 
mají strach a nevidíme je venku, neznamená, že nejsou. Vzpomeň-
me si na ně, zamávejme jim přes plot, poptejme se, jak se mají… My 
zase zvedneme telefon a zavoláme, kdyby snad mohlo být něco, co 
by je potěšilo v této nelehké době.
Věříme, že z jara virus opět zeslábne a lidi se proočkují, abychom se 
jeho šíření díky silné společné imunitě účinně bránili. A aby v příštím 
článku jsme zase mohli publikovat veselé tváře lidí ze Všenor a okolí 
zažívajících společnou, tvořivou či relaxační radost. Tolik to všichni 
potřebujeme, a trochu jarního slunce k tomu!

Petr Koubek
lektor SVČ Všenory

nabídka doučování sVč Všenory
Předmět Časy konání Lektor
Čeština 1. až 3. ročník St 17–18 hod. Radka Vrabcová

Čeština 4. a 5. ročník Po 17–18 hod. Hana Hrušková

Čeština 2. stupeň Čt 16–17 hod. Petr Koubek

Angličtina 2. stupeň Čt 16–17 hod. Petr Koubek

Němčina 2. stupeň Čt 13:30–14:30 hod. Lenka Hanková

Matematika 1. stupeň Út 14–15 hod. Hana Brožová

Člověk a jeho svět 1. stupeň Po 15–16 hod. Věra Koubková

Přírodopis a fyzika 2. stupeň Út 15–16 hod. Anna Pikardová
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Sport A TěLoVýChoVA

1) „bulharský dřep“ 

Provádíme ze stoje pravou/levou nohou vpřed. Snížením těžiště se dostaneme do dřepu, koleno zadní nohy nepokládáme na zem.  
Záda jsou rovná, ruce v bok, pozor na otevřený (ne ostrý!) úhel v koleni přední nohy.
Pro těžší variantu můžeme využít židli a chodidlo zadní nohy položit na židli.

2) posílení paží a pletence ramenního 

Dalším cvikem je vzpor ležmo vzadu s výdrží, případně provedení tricepsových kliků v této poloze. 
Pro těžší variantu můžeme využít židli a provádět tricepsové kliky s oporou o židli.

3) posílení břišního svalstva 

Výchozí poloha – leh na zádech, nohy pokrčené a položené na vyšší podložce (židli) tak, aby tvořily pravé úhly v kyčlích a v kolenou, 
zvednutá hlava a ramena, paže směřují ke kolenům. Opakovanými hmity a odlepováním lopatek od podložky posilujeme břišní svalstvo.
Náročnější variantou je provedení s nataženými dolními končetinami bez židle, kdy se pomocí hmitů snažíme dotknout rukama kotníků. 

Cvičte s Jojo gymem

Pro všechny čtenáře Všenorského zpravodaje připravil Jojo Gym malé sportovní okénko. Zacvičte si s námi několik cviků, díky 
kterým zlepšíte svoji kondici a zvýšíte svalovou zdatnost.  U každého cviku si můžete zvolit mezi jednodušší a náročnější variantou 
a počet opakování přizpůsobit svým možnostem. My ale doporučujeme pro maximální efekt 3 série po 8 opakováních. 
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Sport A TěLoVýChoVA

4) posílení zadní strany stehen a hýžďového svalstva 

Výchozí poloha – leh na břiše, hlava leží čelem na složených dlaních, dolní končetiny napjaté. Opakovaně zvedáme nataženou pravou/levou 
dolní končetinu, snažíme se udržet pánev přilepenou na podložce. 
Náročnější varianta – zvedání obou končetin současně, pohyb vychází z kyčlí. 

5) posílení vzpřimovačů páteře a zádového svalstva 

Výchozí poloha jako u předchozího cviku. Tentokrát zvedáme trup a hlavu, čelo stále položené na dlaních. 
Pro těžší variantu zvedáme s trupem zároveň i dolní končetiny. 

6) „plank“ a „spiderman“

Výchozí pozice je vzpor ležmo na předloktí (plank). Střídavě krčíme jednu a druhou nohu, koleno přitahujeme směrem k rameni. 
Náročnější variantou je tzv. spiderman, což je stejné provedení, ale v poloze širokého kliku. 
Oba tyto cviky jsou velmi komplexní, zejména pak posilují tzv. core (centrum těla).

7) „boční plank“

Výchozí poloha je podpor na předloktí stranou. Ve výdrži se zvednutými boky a volnou paží ve vzpažení posílíme svaly středu těla,  
šikmé břišní svaly a pletenec ramenní opěrné paže.
Varianta pro pokročilé – opakovaně přitahujeme k sobě pokrčené koleno a loket a vracíme zpět do protažení.

Text a foto: Gabriela Halounková 
Figurantka: Markéta Halounková

Podpora: Lenka Graaf
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JíZdní řÁd VlaKů VšenorY

Vysvětlivky
Zn ve Všenorech zastavuje jen na znamení
x pracovní dny

So jede jen v sobotu
Ne jede jen v neděli a ve státem uznaných  svátcích
Z nádraží Praha-Smíchov odjíždějí vlaky o 7 min. později.

Všenory – praha od 13. 12. 2020 praha hl.n. – Všenory od 13. 12. 2020
odjezd pozn. odjezd pozn. odjezd pozn. odjezd pozn.

1:53 So, Ne, Zn, nejede 25.XII. 14:11 0:30 nejede 25.XII., 1.I. 14:01 x

4:11 x 14:29 x 2:30 So, Ne, Zn, nejede 25.XII. 14:21

4:41 14:41 4:21 14:31 x

4:59 x 14:59 x 4:51 x 14:51

5:11 15:11 5:01 x 15:01 x

5:29 x 15:29 x 5:21 15:19

5:41 15:41 5:31 x 15:31 x

5:59 x 15:59 x 5:51 15:51

6:11 16:11 6:01 x 16:01 x

6:29 x 16:29 x 6:21 16:21

6:41 16:41 6:31 x 16:31 x

6:59 x 16:59 x 6:51 16:51

7:11 17:11 7:19 17:01 x

7:29 x 17:29 x 7:31 x 17:19

7:41 17:41 7:51 17:31 x

7:59 x 17:59 x 8:01 x 17:51

8:11 18:11 8:21 18:01 x

8:29 x 18:29 x 8:31 x 18:21

8:41 18:41 nejede 24.XII. 8:51 18:31 x

8:59 x 18:59 x 9:21 18:51 nejede 24.XII.

9:11 19:11 9:51 19:01 x

9:29 x 19:29 x 10:21 19:21

9:41 19:41 nejede 24.XII. 10:51 19:31 x

10:11 19:59 x 11:21 19:51 nejede 24.XII.

10:41 20:11 11:51 20:21

11:11 20:41 nejede 24., 31.XII. 12:21 20:51 nejede 24., 31.XII.

11:41 21:11 12:51 21:21

12:11 21:41 nejede 24., 31.XII. 13:01 x 21:51 nejede 24., 31.XII.

12:41 22:11 13:19 22:21

13:11 22:41 nejede 24., 31.XII. 13:31 x 22:51 nejede 24., 31.XII.

13:41 23:11 nejede 24., 31.XII. 13:51 23:21 nejede 24., 31.XII.

13:59 x 23:41 nejede 24., 31.XII.

tříkrálová sbírka 2021 trochu jinak
Tříkrálová sbírka je tradiční akcí Farní charity Řevnice. 
Každoročně se vydává na koledu kolem stovky koledníků. 
Nyní se zdá, že v roce 2021 nebude možné koledovat 
v domácnostech a koledy proběhnou spíše na veřejných 
místech, u kostelů apod. V každém případě však tři 
králové přijdou ve formě „online koledy“ na stránce 
www.trikralovasbirka.cz. Koledovací stránka tam poběží 
od poloviny prosince do konce ledna. Dárci tedy nepřijdou 
o koledu, ani o tradiční požehnání. 
Příspěvky se budou posílat na  celostátní tříkrálový účet 
66008822/0800 a  ve  variabilním symbolu platby bude možné 
uvést poštovní směrovací číslo konkrétní obce. Výtěžek bude 
podle směrovacích čísel rozdělen místním charitám. Farní chari-
tě Řevnice je tedy možné přispět tak, že se do variabilního sym-
bolu uvede PSČ některé z obcí spadajících pod farnost Řevnice, 
např. Černošic, Všenor, Dobřichovic, a dalších obcí.
Lidé, kteří budou chtít podpořit místní lidi v nouzi, mohou po-

slat peníze na  jednotný tříkrálový účet a  pomocí poštovního 
směrovacího čísla ve variabilním symbolu nasměrují svůj tříkrá-
lový dar konkrétní charitě.

Eva Vaculíková
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Více omně na www.jaroslavpycha.cz.

& 722 490 490
Jaroslav Pýcha

jaroslav.pycha@re-max.cz

Váš certifikovaný realitní makléř

V této lokalitě hledáme:
Rodinný dům

Byt v OV s balkonem
Chatu zděnou i dřevěnou

Chystáte se prodat nemovitost?
Chcete ji prodat bez starostí?
Zavolejte mi, rád přijedu za Vámi.

Zahoďte své starosti, nabízím:
� Profesionální zpracování prezentace 

nemovitosti
� Zajištění účinné inzerce na největších 

realitních serverech
� Férové a profesionální jednání
� Právní servis přes certifikovanou advokátní 

kancelář
� Bezpečnou úschovu peněžních prostředků
� Předání nemovitosti novému majiteli
� Kompletní servis spojený s prodejem nemovitosti

Staňte se součástí projektu 
na darujme.cz, školu můžete podpořit  

od 21. 10. do 24. 12. 2020 .

Získané prostředky pomohou vybavit žáky IT technikou.

více info benefice.skolavsenory.cz

pro ZŠ a MŠ Josefa Kubálka Všenory

NETRADIČNĚ ONLINE

9.  ro č n í k

BENEFIČNÍ ZÁBAVNÉ

ODPOLEDNE 

LETOS JINAK

Vydává Obec Všenory, U Silnice 151, PSČ 252 31, 
IČO: 241849, periodicita čtvrletně, evid. číslo MK ČR: E 21493. 

Zpravodaj je též dostupný na webu 
https://www.vsenory.cz/obec-174/vsenorsky-zpravodaj/.

Na výrobě čísla se podíleli: Ing. Lenka Nejedlíková,  
Mgr. Helena Jahelková, Ph.D., Mgr. Alena Sahánková,  

Mgr. Kateřina Samojská, Ph.D., Mgr. Eliška Reitspiesová,  
Aleš Lederer (grafická úprava), Ing. Eliška Bubníková (jazyková korektura).

email: Vsenorsky.zpravodaj@gmail.com

příjem inzerce: obec@vsenory.cz

Redakce si vyhrazuje právo zaslané rukopisy redakčně upravit a opatřit nadpisem.

Uzávěrka březnového čísla je 17. února 2021 .

Ceník plošné inzerce
celá strana 2 000 Kč 1/2 strany 1 000 Kč
1/4 strany 500 Kč 1/8 strany 250 Kč

Ceník řádkové inzerce
Soukromé osoby: první dva řádky zdarma, 
každý další započatý řádek  50 Kč

Podnikatelé: každý započatý řádek  100 Kč

Příjem inzerce: obec@vsenory.cz

1/4
1/8

1/8

1/2

Titulní strana:
Jesličky v kostele  

sv. Václava.
Foto Václav Chalupecký

Prosíme, podpořte sbírku „BENEFIČNÍ ZÁBAVNé ODPOLEDNE 
LETOS JINAK!“ pro ZŠ Všenory na portálu Darujme.cz. 

Děkujeme!
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prohlídka jesliček 
v kostele sv. Václava
sOBOta 26. 12 – 14:30–15:30

Kostel sv. Václava ve Všenorech vás 
srdečně zve k prohlídce jesliček 
na svátek svatého Štěpána.
Všenorské jesličky byly pořízeny 
a instalovány v roce 1950 P. Františkem 
Burianem. Dle záznamů:  „V sobotu 4. 11. 

1950 Josef Komůrka a Hana Náhlíková 
zajistili transport jesliček, které byly 
umístěny do tzv. Božího hrobu a o Vánocích 
poprvé zpřístupněny.“
Po úpravě tohoto prostoru na zpovědní 
místnost (r. 1994) jsou jesličky každoročně 
o Vánocích znovu stavěny na levé straně 
chrámové lodi. Na dřevěné desce je 
umístěno 19 postav – sv. Josef s Marií 
a Ježíškem uloženým v jesličkách, pastýři, 

mudrci, nechybí slon, velbloud, kůň, 
pastýři a ani ponocný.

Aktuální informace o pořádání akcí 
budou zveřejněny na webových stránkách 

www.krestanskevanoce.cz/kostel/280/ 
a na stránkách naší farnosti  

www.revnice.farnost.cz/

pozváNky Na akce




